

EDISI 10

JUN 2023

# BULETIN APB

AKADEMI PENGAJIAN BAHASA  
UNIVERSITI TEKNOLOGI MARA  
CAWANGAN NEGERI SEMBILAN  
KAMPUS SEREMBAN



# *Nak Bergaduh atau Nak Tengok Bola?*

**NURUL SAFIQAH & SITI NUR AISYAH & MUHAMMAD HAIKAL & MUHAMMAD DANISH HAZWAN & PM DR ROZITA ABDUL LATIF**

FAKULTI SAINS SUKAN & REKREASI UITM KAMPUS SEREMBAN



Dalam sukan, tingkah laku devian berlaku apabila pemain, pengurus, penonton atau sesiapa sahaja yang terlibat berkelakuan dengan cara yang secara sedar melanggar peraturan atau etika sukan. Penyimpangan dalam sukan merujuk kepada tingkah laku atau tindakan yang melanggar norma sosial, peraturan atau standard etika dalam konteks sukan. Ia boleh dilihat secara nyata dalam pelbagai bentuk, seperti penipuan, pencerobohan, keganasan, doping, mengatur perlawanan, kelakuan tidak sportif dan amalan tidak beretika yang lain. Berikut adalah beberapa perkara penting tentang penyelewengan dalam sukan. Antaranya, menipu iaitu melibatkan sengaja melanggar peraturan untuk mendapatkan kelebihan yang tidak adil ke atas lawan. Selain itu, termasuklah tindakan seperti menggunakan ubat-ubatan yang meningkatkan prestasi, mengganggu peralatan atau terlibat dalam taktik yang menyalahi undang-undang.

Seterusnya, keagresifan dan keganasan dalam sukan boleh terdiri daripada pertengkaran kecil kepada konfrontasi fizikal yang serius. Ia boleh berlaku antara pemain, jurulatih, mahupun penyokong. Contohnya termasuk pergaduhan, kesalahan yang disengajakan, penderaan lisan dan tindakan ugutan. Ketiga, doping merujuk kepada penggunaan bahan atau kaedah terlarang untuk meningkatkan prestasi olahraga. Atlet boleh menggunakan ubat-ubatan yang meningkatkan prestasi untuk mendapatkan kelebihan daya saing, walaupun terdapat risiko kesihatan dan kebimbangan etika yang berkaitan dengan amalan tersebut. Di samping itu, tindakan menentukan perlawanan dengan cara melibatkan manipulasi keputusan acara sukan untuk kepentingan peribadi, biasanya melalui rasuah atau paksaan. Ini menjejaskan integriti sukan dan menghakis kepercayaan peminat dan peserta.

Kelima, tingkah laku tidak sportif merujuk kepada tingkah laku yang melanggar semangat bermain dengan adil dan menghormati pihak lawan. Ia termasuk tindakan seperti mengejek, tidak menghormati pegawai atau terlibat dalam perayaan berlebihan yang menunjukkan kurang semangat kesukanan. Akhir sekali, pelanggaran etika boleh termasuk tindakan yang tidak semestinya menyalahi undang-undang tetapi salah secara moral atau bertentangan dengan prinsip persaingan yang adil. Contohnya termasuk penderaan lisan atau psikologi, diskriminasi atau gangguan dalam persekitaran sukan.

Keganasan dalam konteks penyokong bola sepak mengacu pada tindakan atau perilaku yang melibatkan kekerasan fisik atau verbal, kerusuhan, serangan terhadap orang atau harta benda, atau tindakan yang mengancam keselamatan dan ketertiban di dalam atau di sekitar stadium. Keganasan ini boleh melibatkan penyokong yang saling berkonflik antara sesama penyokong atau dengan penyokong pihak lawan. Tindakan keganasan seperti itu boleh menyebabkan benda-benda berbahaya, pergaduhan fisik, kerosakan harta benda, serangan terhadap pemain atau tindakan intimidasi dan ancaman yang menyebabkan ketakutan dan ketidaknyamanan bagi orang lain. Mengatasi keganasan ini penting untuk menjaga keamanan dan keselamatan pertandingan bola sepak, serta melindungi keselamatan dan kenyamanan semua individu yang terlibat.

“Kalau rasa nak bergaduh batalkan jelah niat anda!” kata Nurul Safiqah kepada segelintir penyokong liga Malaysia yang suka menimbulkan salah faham hingga menyebabkan pergaduhan di dalam dan luar stadium. Pernah pada suatu ketika, lagenda Bola Sepak negara, Datuk Jamal Nasir Ismail mengatakan bahawa “Kalau pergi stadium nak bergaduh, lebih baik duduk di rumah tengok TV sahaja!”

Baru-baru ini kita digemparkan dengan aksi pergaduhan yang melibatkan penyokong Perak FC dan penyokong Selangor FC di Perak pada 20 May 2023 di mana perlawanan sedang berlangsung. Insiden yang terjadi pada aksi separuh masa pertama itu turut tular di media sosial. Daripada video yang ditularkan, kejadian berlaku di tempat duduk penyokong dan kelihatan aksi tumbuk-menumbuk di antara mereka, sebelum pergaduhan itu berjaya dileraikan pasukan keselamatan.



Seperti mana yang kita lihat, pergaduhan dalam kalangan penyokong bola sepak seringkali berlaku.

Hal ini disebabkan, sikap segelintir penyokong yang menimbulkan perasaan ketidakpuasan hati dan salah faham sesama penyokong. “Masalah ini dapat diselesaikan jika mentaliti kematangan setiap penyokong yang datang ke stadium dapat dikawal. Mereka perlu matang, kalau ada provokasi abaikan sahaja.” Nasihat Muhammad Danish Hazwan .

Keganasan atau pergaduhan sesama penyokong bola sepak dapat dielakkan dengan cara yang pertama ialah kita boleh diserap melalui pendidikan dan kesedaran dengan cara meningkatkan pendidikan dan kesedaran penyokong tentang kepentingan semangat kesukanan, menghormati pihak lawan, dan menegakkan permainan yang adil. Kempen pendidikan yang menumpukan kepada etika persaingan dan menghormati pihak lawan boleh membantu mengubah sikap dan tingkah laku penyokong ke arah yang positif. Bak kata peribahasa, “meluntur buluh biarlah dari rebungunya”, pihak ibu bapa juga perlu menjaga kelakuan di hadapan anak – anak kecil dengan tidak menunjukkan kekasaran di hadapan mereka seperti pergaduhan. “Hal ini juga akan mempengaruhi minda kanak – kanak untuk ikut perangai yang suka bergaduh di stadium pada masa akan datang” kata Siti Nur Aisyah.

Kedua ialah melalui keselamatan yang dipertingkatkan dengan memastikan kehadiran anggota keselamatan yang mencukupi di dalam dan sekitar stadium. Penempatan strategik pegawai keselamatan di kawasan terdedah boleh membantu mencegah rusuhan. Sebagai contoh, suasana di Stadium Sultan Ibrahim di Johor Bahru apabila perlawanan yang melibatkan JDT berlangsung, pegawai keselamatan akan berdiri dan menjaga di sempadan antara penyokong tuan rumah dan penyokong pihak lawan. Ini adalah salah satu cara untuk mengelakkan perkara ini dari terjadi. Di samping itu, mengukuhkan sistem pengawasan dengan menggunakan kamera pengawasan dan teknologi pemantauan lain untuk mengenal pasti perusuh.



Tidak boleh sesuka hati untuk menuduh siapa mula dulu, bergaduh tetaplah bergaduh. Kita perlu jadi matang, kematangan ini menunjukkan kebijaksanaan diri kita sendiri". Kata dari Muhammad Haikal .

Kesimpulannya, penyimpangan dalam sukan boleh membawa kesan negatif, termasuk merosakkan reputasi sukan, menghakis kepercayaan peminat dan menjejaskan integriti pertandingan. Adalah penting untuk organisasi sukan, badan pentadbir, atlet, jurulatih dan penyokong bekerjasama untuk menangani dan mencegah tingkah laku menyimpang. Ini boleh dicapai melalui penguatkuasaan peraturan dan peraturan yang ketat, program pendidikan, kepimpinan beretika, dan pemupukan budaya permainan adil, hormat-menghormati dan integriti.

